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فیلم سینمایی »خاتی«، به کارگردانی 
فریدون نجفی، نویسندگی احمد رفیع زاده 
و تهیه کنندگی محمد کمالی پور، یکی از آثار 
حاضر در چهل وسومین دوره از جشنواره فیلم فجر است. 
در این فیلم هنرمندانی نظیر سارا بهرامی، سعید آقاخانی، 
آناهیتا افشار، فرید سجادی حسینی، علی عامل هاشمی و 
کاظم نوربخش به ایفای نقش پرداخته اند. این فیلم به ارتباط 
انسان با محیط زیست و حیوانات می پردازد؛ به بهانه حضور 
این فیلم در جشنواره فیلم فجر43 که امروز نیز در سانس 
سوم سینمای رسانه ها در برج میلاد نمایش داده می شود 
با فریدون نجفی کارگردان این اثــر که کارگردانی آثاری 
همچون »بچه گرگ های دره ســیب« و »اسکی باز« را در 

کارنامه هنری خود دارد به گفت و گو پرداختیم.

از سختی های به تصویر کشیدن فضای محیط زیست و 
آتش سوزی رشته کوه زاگرس و بازی گرفتن از هنرمندان 

در »خاتی« برایمان بگویید.
همان طور که گفتید »خانی« راجع به آتش سوزی های زاگرس 
است، اما قصه ملتهب خوبی دارد. خیلی ها وقتی صحبت از فیلم های 
ناتورالیستی می آید، فکر می کنند قرار است با یک مستند رو به رو 
شوند. طبیعت زاگرس جذابیت های بصری آن کاور قصه ما است ولی 
قصه ما مخاطب را با خود می کشاند چرا که هم جواری انسان و حیوان 
را نشان می دهیم. داستان یک زن و یک خرس را روایت می کنیم 
و تمام تلاشم این بود که به سمت جلوه های ویژه  کامپوتری نرویم 
و بتوانیم پایه واقع گرایانه را حفظ کنم تا باورپذیری برای مخاطب 
بیشتر شود. کار با حیوانات وحشی پیچیده، سخت و دردناک است.

 چگونه از خرس بازی گرفتیــد و چگونه از آن صیانت 
کردید؟

من قبل از اینکه فیلمساز باشــم، فعال محیط زیستی هستم و 
حساسیت خاصی روی حیوانات دارم، شاید فیلمساز بی رحمی باشد 
که حیوانات را ببرد و به شکل دیگری از آن ها بازی بگیرد. من اول 
باید خیالم راحت باشد حیوان جای راحت داشته باشد چون حیوان 
وحشی مانند حیوان اهلی نیســت و ما در گرمای شرجی تیرماه 
خوزستان  ســر کار بودیم. در کارهای قبلی تجربه کار با حیوان را 
داشتم ولی به شکل ساده تری بود و این موضوع که هنرپیشه ستاره 
داشته باشی و کنار او یک خرس بگذارید، کار بسیار سختی است 
و چند بازیگر به خاطر همین شرایط نتوانستند با ما همکاری کنند 
و مجبور شدیم بازیگرانی انتخاب کنیم که هم از لحاظ فیزیکی در 
آن طبیعت دوام بیاورد و حساسیتی نسبت به حیوان واقعی نداشته 

باشد.
ســارا بهرامی چگونه با ایفای نقش همراه خرس واقعی 

موافقت کرد؟
سارا بهرامی خودش طبیعت گرد و کوهنورد و عاشق طبیعت و 
حیوانات است و خوبی ای که داشت با 
حیوانات راحت بود ولی حیوان 
وحشی راحتی نمی شناسد 
و هر لحظــه ممکن 
اســت حملــه 

کند. البته اتفاقاتی هم نزدیک بود بیفتد ولی خوشبختانه نه حیوانی و 
نه انسانی در صحنه فیلم صدمه ندید.

  این اثر با هزینه شخصی ساخته شد، هزینه ساخت »خاتی« 
با توجه به اینکه در دل حیات وحش به تصویر درآمده است، 

چقدر بود؟
کار در بخش خصوصی ساخته شده و مستقل بود؛ هیچ حمایت و 
پشتوانه دولتی نداشتیم و کمی سخت بود چون تهیه کننده ای شخصی 
با محدودیت هایی داشتم. ولی  اینکه به دل فضای محیط زیست و حیات 
وحش بروی اساسا کار سختی است و تولید را به خودی خود سنگین تر 
می کند و هزینه را بالا می برد چون من از آن دسته کارگردانی هستم 

که با بودجه کم کار می کنــم و فیلم هایم از لحاظ مالی ارزان تمام 
می شود. البته خوشبختانه با همان سادگی فیلم های قدرتمند 

و خوبی شدند؛ منتها همیشه ســعی کردم با تهیه کننده 
همراه باشم که بتوانم با داشته هایی که در اختیارم هست 
فیلم خوبی بســازم ولی متأســفانه محدودیت هایی هم 

وجود داشــت که یک بخشــی از آن مربوط به این 
موضوع می شــد که پشــتوانه های محکمی مانند 

دیگر آثار که با حمایت ارگان ها و ســازمان ها همراه 
با بودجه های عجیب و غریب در همین دوره ساخته 
شدند، نداشتیم؛ حالا اسم نمی برم ولی چند فیلم را 
دیدم که تعجب کردم، چون اگر یک صدم بودجه این 
فیلم را به ما می دادند  می توانستیم یک شاهکار با 

آن بسازیم ولی خب دیگه چه باید گفت.
در جایی شنیدم قرار بود لیلا حاتمی به 
جای سارا بهرامی در »خاتی« ایفای نقش 

کند، درست است؟
لیلا حاتمی یکی از بازیگران خوبی است که 

بازی او را دوســت دارم؛ بالاخره شرایط کاری ما 
زمان بر و جغرافیایی که داشتیم متفاوت بود. نه فقط 
خانم لیلا حاتمی بلکه بازیگران و عوامل دیگری در ما 

تغییر کردند چون هم خودشان برایشان مقدور نبود 
و قراردادهای دیگری داشتند و هم اینکه ما به لحاظ 

اخلاقی باید با آن ها همراه می شدیم؛ این 
اتفاقات در همه پروژه ها 

می افتد و حتما با لیلا حاتمی در پروژه های دیگر کار می کنم.
پیش بینی شــما از اقبال »خاتی« در چهل و سومین 

جشنواره بین المللی فیلم فجر چگونه است؟ 
جشنواره فیلم فجر می تواند بخت یک فیلم را باز کند و همانطور 
هم می تواند نابودش کند. امید دارم هرســاله فیلم های مســتقل 

بیشتری را در بخش سودای سیمرغ جشنواره شاهد باشیم.
در اکران مردمی از مخاطبان چه بازخوردی گرفتید؟

»خاتی« با استقبال خیلی خوبی در سینما آزادی رو به رو شد و 
سالن پر شده بود. خودم در سالن نشستم تا ببینم چه اتفاقی می ا فتد 
و خوشــبختانه همه تا پایان فیلم نشستند. بازیگران خیلی خوبی 
داریم و حس می کنم فیلمی است که ماندگار می شود و به مرور زمان 
مخاطب خودش را پیدا می کند و به 

نوعی تاریخ مصرف ندارد.

گفت وگوی صبا با فریدون نجفی کارگردان فیلم سینمایی »خاتی«

»خاتی« ماندگار می شود

گفت و گو

سمیه خاتونی


